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Din activitatea „Soc. de istorie 
şi arhe ologie„ d i n  Ti m i ş o a r a  

P R O C E S-V E R B A L  

din i;odinj a  Adunării generale a „Societăţii d e  istoric şi arhco• 
logic" d in  Timişoara, ţinută în looalurile Primăriei Timişoara, la 
29 Martie 1931.  

Preşedinte:  Ioachim Miloia, directorul Muzeului Bănil tean. 
Membrii prezenţi :  Dr. A lexandru M·arta, primpreşedinte al 

Curjii de Apel din Timişoara ; Dr. Iuliu Coste, advocat; Dr. 
Ioan Doboşan, advocat ; Dr. Atanasie Popovici, directorul Şcoalci 
Normale din Timişoara; Dr. Virgil Popovici, medic ;  inginer Ad
rian Suciu, arhitect ; profesori Ioan ]sac, Ştefan Vulpe, Laztlr M ir; 
ce", Iosif Popa. 

Secretar general : Ludovic Ciobanu, directorul Istitut. Casa 
Invătătorilor. 

Secretar administrativ: George Postelnicu, secretarul Mu
zeului Bănăţean. 

Ordinea de zi :  

I .  Deschiderea Adunării generale. - Cuvântul Preşedintelui. 
2. Alegerea cenzorilor pentru verificarea socotelilor �i ale

gerea a doj membri pentru verificarea procesului•verbal al  Adu
nării generale. 

3. Raportul secretarului general despre activitatea Socie
t<l ţii în anul trecut. 

4. Raportul casierului despre gestiunea financiară a Socie
tăţii şi procctul de buget pe 1931.  

5. Raportul cenzorilor. 
6. Alegerea a 2 m embri în Comitet. 

7. Propuneri şi interpelări. 

D-l preşedinte Miloia deschide şedinta Adunării, a rătând 
că s'a mai convocat odată Societatea în Adunare generală, pcn, 
tru ziua de 15 Martie c. însă nefiind în număr recerut întruniji 
domnii membri, şedinţa s'a amânat. conform statutelor, pentru 
29 Martie, putând deastădată Adunarea generală desbate legal 
asupra ordinei de zi publicatu. 

D.J preşedinte expune după aceia s ituatia  Asociatiunilor 
particulare din 'nainte şi de după război vorbind despre rostul 
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acestora :;;i adaptarea lor la n ouile condit i i de viată !5ocial-cul
turală. 

O-sa spune cum parte din aceste Asociatiuni culturale, da, 
torită mentalităţi.i membrilor ei sau altor cauze de desintcres ce 
s'a arătat din partea acestora, a trebuit să se desfiint eze, altele 
însă dilinuesc dar vegetează într'o aproape complectă pasivitate, 
lipsind entuziasmul membrilor ei precum şi timpul necesar unor 
îndeletniciri culturale. 

Dintre pu!inele Asocia fiuni culturale din oraşul nostru -
spune d-l preşedinte - Soc:etatea noastră de istoric şi arheologic 
este una din putinele care munce.-;;te într'adevăr şi care prin 
lucrările cc înregistreazii necontenit, realizează o activitate din 
cele mai fecunde. 

Lipsitu de sprijin, lipsită mai ales de ajutorul autori tă tilor 
de C<lrc a l te Asociaj juni mai mult sau mai putin s'au bucurat, 
Societatea noastră a căutat mereu să.şi continue progcaniul , care 
fa tă  de redusele ei mij loace materiale, a fost, se poate spune, 
destul de larg, putându-se efectua după cum se va vedea din 
raportul.dare de seamă, importante cercetări şi săpături arheo
logice pe teritoriul bănă t ean. 

La urmii d-l preşedinte Miloia aniint.eşte ca o pioasă po
menire din partea Societătii, pierderea marilor bănă teni Ioan 
Vidu şi Ionel Moci'oni, decedat i de curând, d eplânşi ele tot Bana
tul şi de t ara întreagă. o.sa relevă prodigioasa activitate a dis
piî ru ti lor, pe terenul propăşirii culturale a neamului nostru şi 
imensele servicii aduse pe altarul Patriei de marii dcccdat i .  

Se trece după aceia Ia ordinea de zi  a şedin lei. 
Dd preşedinte propune alegerea a doi membri cenzori ve

rificatori a i  gestiunei financiare a Societăt i i .  

Adunarea generală deleagă ca membri verificatori 
ai procesului verbal al Adunării pe dmij dr. luI:u Coste 
şi inginer Adrian Suciu, iar ca membri ccnzoq pentru 
verificarea gestiunei financiare a Societă ( i i  pc dmii 
dr. Virgil Popovici şi Lazăr Mircea. 

L' rmând ordinei de zi, d-l secretar•general Luuovic Cio
banu prezintă darea de seamă despre activitatea Societăţii pe 
anul expirat prin următorul raport către Adunarea generalii : 

„Societatea de istorie şi arheologie din Banat. în darea de 
scamă pe anul societar 1930, vă prezintii în măsurii de consis• 
tentă lumină şi în cadrul cercetărilor ei ştiin tifice, o neîntrc
ruptii preocupare pentru valoarea istorică , artistică şi culturală a 
pământului nostru bănăţean, bogat în reminisccn t elc tre• 
cutului, împreunii cu rezultatele edificătoare ale acestor ccrce
ttiri, d istinse ca indemn şi preţioase ca indicajie istorică revela• 
toarc . o laborioasă interiorizare a preocupării neîntrerupte, a 
creat pe seama realităţii active a conducerii Sodetătii, în frunte 
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cu preşedintele ei d-l Ioachim Miloia, însufleţitul cercetător 
al problemei istorice în Banat, acea ordine de pioasă investigaţie 
ştiinţifici\, prin care se va lămuri cu timpul, întreg conţinutul 
tezaurului nostru istoric, îngropat de vremi Şi osândit de veacu• 
rile asupririi duşmane. ln fiinţa acestor pătrunderi de covârşi
toare importantu. istorică, nu altcum şi din punct de vedere al 
mândriei pământului nostru restrâns, toate şedinţele de peste an, 
ale Comitetului Societăjii de istorie şi arheologie. au însemnat 
în spiritul cunoaşterii trecutului, strădalnice şi sfinte revelaţiuni 
şi tot atâtea prilejuri de puternică impresionare şi entuziasm 
constructiv pe seama membrilor săi. Cucerirea acestor impre• 
siuni şi emoţiile insufleţirii imperioase, Comitetul a calculat în 
toată vreme.a să le treacă şi în cuprinsul de simtire aleasă a So
cietăţii întregi, să deştepte astfel interesul corelativ pentru reali• 
tatea plauzibilă a descoperirilor şi pentru valoarea lor de senti
ment, de artă superioară de concepţii originale şi pentru semni. 
ficafia lor istorică profundă Şi educativă. Se ţintea în sensul a
cestor străduinti, o majorare a membrilor societăţii şi o contri• 
butie pozitivă, psiho-materială, în sprijinul real al acestei So• 
cietăţi, cu o chemare atât de distinct mărturisită şi în schimb, 
atât de puţin sprijinită, în acţiunea ei regeneratoare. 

Preocuparea cardinală a activităţii anului precedent, vizea
ză un început de săpături arheologice la Grădişte.Periam şi Ne
rău, cu rezultate de cuprinzătoare documentare arheologică; se 
impune printr'o serie de conferinţe Şi comumcun prezentate 
Societăjii şi marelui· public intelectual din Timişoara, de d-l direc. 
tor dr. Miloia, preşedintele Societăţii noastre şi d istinge o in
semnată grijă a conducerii, în vederea achiziţionării istoricului 
Castel Huniade, care să înlocuiască. actuatla clădire neîncăpă
toare a Muzeului Bănăţean. Din acest mănunchi de viguroasă 
credinţă în realizări de seamu, grija din urmă, adică a Caste
lului atât de necesar desvoltării muzeului nostru, n'a mai format 
obiect de discujie în programa activităjii anului societaT 1930, 
dat fiind că discu t ia în jurul acestui subiect, angajată de oficia• 
litate, a lunecat pe un teren pu tin asi·guriltor. Cu toate acestea 
chestiunea localului rămâne de arzătoare actualih1te. In schimb la• 
turii strict spirituale din preocupaţia anului precedent, s'a dat în a
cest an, o amploare de rodnicie pretioasă şi încurajatoare. Un vast 
program de lucrări, prezentat de d·l preşedinte Miloia, a primit 
din zilele dintâi ale anului nou de muncă ştiinţifică, aprobarea 
de apreciere a Comitetului Societăţii. Programul cuprindea : să
pături la Tibscum, Nerău, Ostrov şi Pojejena ; cercetări cari să 
descopere Şi să conserve bogăţia de mare valoare artistică a ce
lor mai multe biserici româneşti din Banat şi în fine o Mono
grafie a Banatului istoric şi artistic. 

Putin în urmă d.l preşedinte Miloia prezintă. Comitetului 
Socictutii rezultatele cercetărilor întreprinse la Berini, Duboz, 
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Partoş, Butin, OfşenHa şi Surduc, ale căror b iserici sunt 
de o netăgăduită valoare istor:că. şi artistică. Concomitet cu a. 
ceste revelaţiuni neaşteptate şi îndemnat de puternice motive 
de ordin istoric.cultural şi naţional, d-l preşedinte Miloia schi
ţează un plan de escursii ştiinţifice în următoarea repartizare 
a localită ţilor istorice : 

1 )  Lipova-Cetatea Soimoş-Mânăstirea Bodrog, 
2) Jdioara-Tibiscum--Caransebeş, 
3) Lugoj-Deva-Hunedoara-Demsuş-Grădişte (Sarmise• 

getuza). 
ldeia este primiJtă favorabil de Comitet, realizarea practică 

însă se mentine Şi azi pcndentă de anumite soluţiuni technice 
de neînlăturat. D·sa, însoiit de lH Constantin Daicovici, confe
renţiar la Universitatea in Cluj , originar din Banatul nostni, a 
întreprins în vara anului 1930, o escursiune prin Severin şi Ca
raş, cercetând mai multe aşezări preistorice, romane şi medie• 
vale, de pc cuprinsul acestor judej e, în scopul : 1)  de a verif:.ca 
datele literare cunoscute până aci cu privire la aceste aşezari 
semnalate ; 2) de a recunoaşte noui aşezări şi 3) de a stabili la 
fata locului, posibilită j ile �i condijiunile în care s'ar putea înce
pe o campanie de săpături arheologice. Cercetările au urmat : pe 
valea Timhului, a Cernei, a Dunări.i între Orşova şi Pojejena 
sârbească şi pe valea Almăjului, fixându-se asupra următoarelor 
locali tă ti : 

Criciova, în aproprierea căreia, la liziera de nord, pe locul 
numit „Tramnic", se găsesc urme de .aşezări romane dispărute. 

Jdioara, cu urme de aceiaşi provenien tă medievală. 
Ciivi'iranul, unde s'au întreprins şi săpături, continuate şi 

în a doua campanie de lucru, pc locul zis „cetate" şi s'au găsit 
urmele unei biseric i din sec. al XIIHea. 

Dd preşedinte Miloia într'o conferintă instructivă asupra 
acestor săpături arheologice, a remarcat importanta lor istorică, 
prin descoperirea bisericii necunoscută până aci şi a altor obiecte 
interesante găsite în dărâmături. In legătură cu aceste săpături 
d-l preşedinte stăruie asupra publicatiunilor istorice maghiare 
în special asupra scrieriilor lui Pcsty Frigyes şi observă cum 
unele documente publicate cu privire la trecutul Caransebeşului, 
trebuesc ·împărţite, întrucât parte din ele privesc Căvăranul. 
care pe vremuri avea un important rol, fiind capitală de dis• 
trict Şi ca atare, oraş de seamă, al cărui loc însă l-a luat mai 
târziu Caransebeşul ;  Căvăranul de altă dată s'a pierdut în negura 
vremurilor, pe Jocul vechiului ora!-! ridicâdu,se satul de azi, care•i 
poartă numele mai departe. 

In hotarul localităţii Jupa se văd şi azi urmele vechiului 
castru Tibiscum, păgubit atât de mult de apele Timişului şi de 
către locu:toii satelor din împrejurimi, cari şi-au construit case 
din materialul vechei aşezări romane. Este nevoie a se relua să-
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pifaurile întreprinse aci - de răposatul profesor Mateescu, spre 
a se lumina trecutul fostului castru roman şi a se salva urmele 
cari mai dăinue încă. 

Teregova, despre care s'a spus, că aci ar fi existat statiu
nea romană Gaganis. Se văd într'adevăr aci lângă sat, urmele 
unui castru de formă. patrulateră, iar prin împrejurimi s'au găsit 
şi se dau mereu la iveală resturi de cărămizi, ţigle, olane şi alte 
obiecte şi rămăşiţe romane. 

Domaşnea, unde se presupune că ar fi existat staţiunea ro• 
mană Ad Pannonios, fără a se mai găsi însă urme doveditoare. 

Nu departe de „Poarta orientală", înainte de întrarea în 
tunel, se află locul numit „Potoc", un platou inalt, pe care s'au 
găsit urmele unei mici înturituri preistorice. 

P!ugova, cu urmele castr tiui „Praetorium", abundu în frag. 
mente de ceramică, ţ igle, cărămizi şi alte rămăşite romane. 

Mehadia, cu numeroasele sale antichităti romane. 
Tot aşa Orşova; .în marginea comunei leşelnita se află o 

movilă care ascunde urmele unei constructii vechi din piatră de 
râu. 

Berzasca, aşezată pe malul stâng al Dunării are pe terenul 
numit „Cracul cu toacă", urmele unor aşezan omeneşti, 
din epoca de bronz, găsindu-se aci o frumoasă serie de brăţări . 
o suli!ă, o secure, fr11;gmcnte de ceramică, toate în posesia preo
tului satului Arsenic Golumba. Mai este de remarcat aci şi bisc• 
rica pictată de renumitul p :ctor bănă( ean Dimitrie Turcu, a• 

vând �i alte icoane vechi foarte interesante. 
Coronini, .Mo/dova:w:che, Pojejena sârbeasec'i, unde s'a vi

zitat şi interesanta cole.c j ie a ciipitalului portului, d-l G. Geor• 
gescu, un pasionat al  lucrurilor vechi, de unde s'au obţinut pe 
seama Muzeului Bănăjean câteva interesante obiecte între cari : 
un cap de Hercule, câteva si:igc j i  şi o piatră cu inscripţie ro• 
mană aflată la Poj ej ena. 

Dalboşe( din Almăj cu locul „Dragomireana" unde se văd 
urmele unei aşcznn romane militare, cu cărămizi cu 
inscriptii indicând numele legiunilor romane, 1 iglc etc. 

Toate chcltuelile acestor cercetări şi săpături au fost supor• 
tate de Comisiunea monumentelor istorice. 

ln cursul anului d-l preşedinte Miloia a cercetat biserica 
„Mânăstirea Săracă" de lângă Semlacul•mic şi într'o conferin j ă  
! inu t ă  î n  amfiteatrul Ş coalei PoI:tecnice din Timişoara a arătat, 
ajutat de probe edificătoare �i concludente, cu această biserică 
este cel mai important monument de artă din Banat, atât pentru 
vechimea construc!iei prea puţin alterată, cât şi pentru pictura 
ce ne prezintă sinteza cea mai superioară a artei dela înce, 
putui sec. XVIII-iea, sinteză ce serveşte ca punct de plecare, 
pentru cunoaşterea formelor de artă de mai târziu şi de unde plea. 
că probabil şi zugravul Nedelcu. Ma are şi o netăgăduitu im-
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portantă în istoria învăţământului românesc din Banat, ca un 
centru de cultură, unde găsim una din primele şcoale dovedite 
cu documente, în ţinutul nostru. 

Nu putem trece alături şi nepăsători pe lângă un însemnat 
monument istoric considerat astfel de Comi.siunea monumen
telor istorice, pentru valoarea lui intrisecă, dar despoiat de spe
cificul lui cel mai înălţător. Este vorba de biseriica istorică din 
Lipova, prefăcută azi într'un templu somtuos al modernismului, 
potrivnic rezistentei trecutului, ce abundă în valori de ne
şte<irsă trăinicie. 

Refacerea bisericii gr. ort. din Lipova s'a început în 1928, 
după un plan de strictă restaurare ştiintifi:că, constând din două 
momente: desbrăcarea tnvelişului baroc ce s'a pus peste forma 
originală la 1792, şi refacerea acestei porţluni originale, dela în
ceputul sec. al XVIIl•lea sau a celei vechi din sec. XV-XVI. 
Pentru prima concep ţie era la îndemână o descriere dela 
1 775, plus zidurile desgrobate în decursul lucrărilor din 1928; 
pentru a doua formă, între picturile scoase de sub mortar. s'a 
găsit un foarte important document, constând din înfăţ işarea 
în pictură a vechei biserici, ce a existat aci înaite de 1 732. 

Planul arhitectonic î ntocmit în acest scop, a dat o soluţie 
corespunzătoare, prin ridicarea unei cupole centrale, aşa cum 
aceasta a fost î n  origine, iar lucrările de desgropare a vechii 
picturi şi a restaurării ei, trebuiau limitate numai la atâ,t. Restul 
de decoraţie modernă cc trebuia făcută era gândită astfel, ca 
s ă  nu înă buşe vechea Şi preţioasa pictură, ci din contră, ca s'o 
pun ă  în valoare şi m ai mare. 

Lucrările făcute în 1929 şi 1930 n'au mai j inut cont de a
cest imperativ, ci men ţinând aceiaş siluetă barocă a bisericii, au 
ridicat încă o galerie deasupra pereţilor dela 1792, îngropând 
astfel pentru vecie, orice reminiscenf  ă a vechei arhitecturi bi· 
zantino-balcanice realizată la Lipova ; chiar galeria numHă, cu 
toate că ar corespunde unui moment arhitectonic bizantin, adică 
matroneului, totuşi este departe de a schimba înfăţişarea bise
rici i, rilmasă şi astăzi străină. 

Cât priveşte pictura, trcbue să menţionăm în primul rând 
distrugerea picturii (stătea în calea arhitectului ce rep,rezcnfa 
vechea biserică supravietuită ocupajiunii turceşti, pictură ce a 
fost dărâmată pur şi simplu, fără ca -dacă aceasta stătea în 
calea constuc jii noui - să fi fost detaşată de pe perete şi con• 
scrvată pentru posteritate. 

Decoraj iei interiorului îi lipseşte unitatea. Altarul este pic• 
tat de o persoană, care cu toate că a ară tat intentia să se in• 
spire din vechea pictură desgropată, totuşi i•au lipsit acele 
mijloace ca să poată fi pusă. lângă minunata artă a lui Nedelcu. 
Iar cât priveşte pictura nouă, din restul b isericii,, se poate re
marca graba, care a dus lucrurile până acolo, că diferiti artişti 
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cari au lucrat aci, n'au avut timpul ca să elaboreze un plan ge
neral şi unitar. In lipsa acestuia pictura cea veche se pierde între 
formele îngrămădite, ale picturii noui. RestauTarea picturii des• 
grobate nu s'a făcut decât prin nişte retuşuri puse stângaci la 
câteva locuri. Iar măsuTi pentru conservarea acestei picturi nu 
s'au luat. 

Societatea noastră tine să menţioneze această stare de lu• 
cruri pentru viitor. Dacă odată s'a putut 'Întâmpla, că nu s'a 
tinut cont de fondul istoric şi spi·ritual, acest lucru să fie evitat 
în viitor. 

Comitetul a fost toată vremea recunoscător d-lui preşe• 
dinte dr. Miloia pentru străduintele d·sale valoroase. în dome
niul vast de scrutare istorică şi arheologică, pe care•l tinde unui 
suflet de cercetător luminat, pământul Banatului nostru 
istoric. 

In virtutea aceloraşi aprecieri îndatoritoare, Comitetul a 
cooptat ca membru activ al Societătii pe d·l Constantin Daico• 
viei, conferenţiar la Universitatea din Cluj , cunoscător de pro
eminentă competentă al regiunei de unde şi D-sa este originar. 

Comitetul a mai proclamat ca membru corespondent al 
Societătii pe d·l Petru Hufnus din Nerău, jud. Timiş.Torontal 
şi pe George Georgescu, cilpitanul portului Moldova veche din 
judetul Caraş, cari cu o deosebită pasiune, cultivă cercetările şi 
săpăturile arheologice, donând până aci o seamă de obiecte 
preistorice şi romane, Muzeului Bănătean. 

Mulţumiri exprimă comitetul măriminoşilor donatori din 
acest an societar: d.lui dr. Atanase Popovici. directorul Şcoalei 
Normale din Timişoara, pentru o interesantă monetă grecească 
de argint, d-lor George Georgescu şi Petre Hufnus pentru o 
serie de valoroase obiecte preistorice şi romane, d-lui inginer 
inspector Adam Cucu, care în afară de suma de 5 mii lei , cu 
care a subventionat Societatea, a mai donat şi o serie de cără" 
mizi romane stampilate, aduse dela Berzovia de d-sa, apoi 
o fotogravură pe măt ase înfătişând pe Sf. Georghe, o 
stampă cu iconostasul bisericei romane din Viena, toate acestea 
venind să mărească colectiile Muzeului Bănăţean şi însfârşit 
printre donatori avem pe d.l dr. I. Doboşan, care ne-a dăru:t o 
intresantă monetă de argint austriacă comemorativă. 

In afară de activitatea şi preocupările amintite mai sus, 
Comitetul Societătii noastre s'a îngrijit şi de desvoltarea biblio• 
tecii Societătii. pe seama căre'a a strâns mai multe cădi şi re. 
viste de specialitate: istorie, artă, arheologie. Biblioteca Socie• 
tătii este creată în ultimii tre i ani, ajungând până acum la 357 
pozitii de inventar, cari cuprind 240 cărţi şi 292 fascicole de re
viste şi publicatiuni periodice. Dintre acestea, am primit ca do• 
naţiune pe anul 1930, 12 volume şi 35 fascicole de reviste, iar 
cumpărate avem numai 2 cărţi . 
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Intre cek donate trebu!e să amintim îndeosebi pe cele ce 
ne-au fost dăruite de către d-l preşedinte Miloia. adică toate 
acele cărţi şi reviste primite de D·sa ca schimb pentru Analele 
Banatului, dintre cari mentionăm aci pe cele mai principale: 
Buletinul Institutului de istorie natională din Cluj (4 vo ... 
lume) ; Buletinul Comisiunei mon . istorice din Bucureşti (10 fas
cicole) ; Anuarul Comisiunei mon. istorice din Cluj (4 exempl.) ; 
Episcopia cat. Cenad•Timişoara între anii 1030-1307, de dr. Co ... 
loman luhasz (1 voi.) ; Arta Barocă în Italia, Franta. Germani a  
ş i  Spania, de W .  Weisbach (1 voi.), după aceia revistele: Arhi
vele Olteniei, Arhivele Basarab:ei, Analele Brăilei, Tara Bârsei. 
Convorbiri Literare şi Cele trei Crişuri. 

Ca încheiere raportăm că Societatea noastră numără azi 
150 membri dintre cari însă. la curent cu pi.a.ta cotizatiunilor 
- afară de membr: i  fondatori, 31 la număr - sunt numai 89 inşi. 

Aceasta este Onorată Adunare generală, pe scurt darea 
de seamă despre activitatea Societăţii noastre pe anul 1930. 

Binevoiti vă rugăm a ne da cuvenita descărcare". 
Adunarea general ă  primeşte raportul-dare de 

seamă despe ativitatea Societă'iiil şi apreciind rodnica 
muncă depusă pentru lucrările efectuate şi interesantele 
rezultate ale acestora, ţine a aduce multumiri Comite• 
tului şi îndeosebi d-lui preşedinte dr. Miloia. 

Urmează apoi la ordinea de zi prezentarea gestiunei finan ... 
ciare a Soietătii şi proectul de bui;!et pe 1931. D·l preşedinte Mi
loia face cunoscut Adunării că. d·I casier prof. George Drăghin• 
cescu din cauză. de forţă majoră - după cum motivează prin 
raportul inaintat - n'a putut lua parte la şedin tă. Cu prezen
tarea gestiunei financiare şi a proiectului de buget. Adunarea 
însărcinează pe d-l secretar George Postelnicu. 

D-l secretar Postelnicu prezintă despre gestiunea finan• 
ciară a Societăţii următorul raport: 

„Asupra situa tiei financiare a Societntii noastre, pe anul 
expirat 1930, am onoare a vă prezenta cele ce urmează : 

La ultima Aduna.irc generală ţinută anul trecut, în luna 
Febr„ Societatea noastră avea şi înscria la începutul anului, u n  
sold de - 152.601.60 Lei, 
care sumă, se augmentează apoi cu dobânzile la ca• 
pital, reportate din anul precedent 
precum şi cu urm5toarele încasări făcute de Socie• 
tate în decursul anului 1930: 

a) legatul tes,tamentar al lui Emanuil Ungu
rianu 

b) subvenţia, pe 1930, a Municipiului Timi� 
şoara 

c) cotizaţiile membmlor Societăţii (conf. bord.) 
d) dobânzi pe 1930 la capital 
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Societatea totalizează deci la venHuri, pe 1930, 
cu soldul reportat din anul precedent, suma de 220.1 86.60 Lei. 

Cheltuelile Societă1ii, în decursul anului 1930, 
au fost (conform jurnalului de cassă şi borderoului 
încheiat) de 76.879.- Lei 
încât. la 31 Decembrie 1930, Societatea noastră, îşi 
încheie anul financiar. cu un sold de - 143.307.60 Lei. 

Din suma această însă, se află. conscmnati la 
Banca Timişiana ajunsă în concordat, depuneri - 36.421.- „ 

de care, Societatea nu poarte dispune, şi, astfel. 
scăzând această sumă, ne rămâne curat, din soldul 
de 143.307.60, numai 106.886.60 „ 

In suma de 106.886.60, de care Societatea dis• 
pune, se cuprinde şi legatul testamentar Emanuil 
Ungurianu, de 20.000 Lei, precum şi taxele mem
brilor fondatori ai Societătii, de 16.500 Lei . 

Tinem să subliniem că aceste sume, conform 
dispoziţiunilor statuare ale Societăţii, art. 7 Iit. a şi 
c, nu pot fi cheltuite. 

Deci scăzând şi aceste sume, din fondul ră
mas de 106.886.60 Lei, ne rămâne, disponibil, pe a• 
nul in curs, 1931, u n  fon d de 70.386.60 Lei 
sumă ce urmează a se aui;imenta cu cotizatiile 
membrilor - cei mai multi în restantă - cu even• 
tuale subventii şi ajutoare pc anul în curs şi cu do-
bânzile după capital. 

Raportând cele de mai sus şi prezentând 
spre verificare rei;iistrele şi borderourile Societătii 
despre gestiunea f.inancia:ră a acesteia, rui;iăm A
dunarea i;ienera l ă  să binevoiască a decide". 

După prezentarea raportului despre gestiunea financiară. 
d•l secretar Postelnicu prezintă următorul Proect de bui;iet 
pe 1931 : 

„Odată cu . raportul ce prezentarăm, despre gestiunea 
financiară a Societătii, în anul trecut, avem onoare a vă pre• 
zenta şi următorul Proect de bui;iet pe anul 1931, spre aprobare : 

La venituri : 
a) Cassa, numerar 
b) Subvenţii pe 1931 
c) Cotizafiile membrilor 
d) Dobânzi la capital 

La cheltueli : 
a) Cercetări şi săpături arheolojlice 
b) Biblioteca si arhiva 
c) Mobilier şi

· 
rechizite de biurou 

70.386.60 Ld 
30.000.- „ 

10.000.- „ 

4.000.- „ 

T o t  a l :  1 14.386.60 Lei 

25.000.- Lei 
8.000.- " 
7.000.- " 
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d) Subventie pentru Analele Banatului 
c) Diverse 
f) Salar anual secretarului adm;niiStrativ 

20.000.-
5.000.- „ 

12.000.-
�������������-

T o t  a l  77.000.- Lei 

Proectllll cc vă prezentăm c precum se vede cu mult mai 

restrâns faţă de cel de anui trecut, aceasta din cauză că Socie
tatea c prea săracă. 

Rugăm Onorata Adunare i;ienerală s ă  binevoiască �I 
aproba". 

D-l secretar Postelnicu predă după aceia Comisiunei de 
cenzori spre verificare! atât raportul orezentat despre gestiunea fi• 
nanciară a Societăţii şi proectul de buget pe 1931 cât şi registrele 
Casieriei cu borderourile şi actele justificative, raportând în 
acelaş timp că libelele de depuneri şi ca atare averea în bani a 

Sociietăţii se află în poses:a şi păstrarea d -lui casier prof. George 
Draghincescu. 

Comisiunea de cenzori, formată din domnii dr. 
Virgil Popovki şi directorul Lazăr Mircea, i a  în primire 
rapoartele, registrele şi actele prezentate de d-l secre
tar Postelnicu despre gestiunea financiară a Societătii. le 
examinează şi verifică, iar după aceia raportează Adu• 
nării generale că le-a aflat în ordine, însă obiectionează 
că d.l casier prof. G. Draghincescu nu şi�a prezentat li
belele de depuneri ale Societătii şi deci soldul rezultat ca 
avere în numerar nu poate fi verifi.cat. 

In urma obiectiuilor făcute de Comisiunea de cenzori, se 
nasc discuţiuni  în sânul Adunării. Iau cuvântul d-nii : dr. Marta, 
dr. Coste, dr. At. Popovic:, dr. Miloia, in�. Suciu. dr. Telegut şi 
alti i .  La urmă 

Adunarea general5 decide ca qestiunca financiară a 
Societăţii să fie prezentată într'o Adunare generală ex• 
traordinară, care urmează a fi convocată în acest scop, 
când d-l prof. Draghincescu va prezenta Iibelele de 
depunere ale Societăţii despre soldul acesteia şi Comi
siunea de cenzori, actuală, W va prezenta raportul de. 
spre verificarea Casei şi gestiunei financiare. 

In continuarea ordinei de zi se trece la alegerea de noui 
membri în Comitet. 

D·I preşedinte Miloia dă cetire sdsoarei, adresată Societătii. 
prin care d-l profesor George Ulita arată, că fiind ocupat şi 
neavând timp să i a  parte şi la lucrările Societătii, îşi dă demi. 
siunea din Comitetul acesteia. D-l preşedinte raportează că o
dată cu locul devenit vacant prin demisiunea d.Jui prof. UJita. s'a 
mai ivit vacamt şi•un alt loc, acela al  d-lui profesor Aurel Călu• 
gărul, care fiind mutat la Bucureşti, numit subdirector în Minis-
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terul Instrucţiunii, şi aflân<lu&Se depai'te de Timişoara., n'a putut 
participa la şedinţele Societătii, încât şi acest loc, este a se 
complecta. Mai departe d.J. preşedinte raportează. că în ultimul 
timp şi-a dat demisWI. din Comitet şi d·l profesor Nicolae Stoia, 
care prin scrisoarea ce adrese.ază Societătii spune că e prea 
ocupat şi cu regret se vede silit a demisiona din Comiitetui a
cesteia. Astfel în urma demisiunei d.lui profesor Nicolae Stoia., 
un nou loc, care e al 3•lea, devine vacant în Comitetul Soc:etătii. 

Adunarea generală acceptă demisiunile prezentate 
de d·nii : prof. GeorgeUlita şi prof. Nicolae Stoia şi de
clară, vacante, locurile, pe cari susnumitiij le-au avut, în 
Comitet; mai departe, Adunarea generală declară va• 
cant şi locul d.lui profesor Aurel Că�ugăru, care fiind 
mutat din Timişoara, nu mai poate lua paTte la şedin
tele Soc;<Ctă ţi.i. 

Declarându.se vacante cele trei locuri în Comitetul 
tă j i i , se hotărăşte complectarea acestora cu noui membri . 

Sode-

Se fac, în sânul Adunării, mai multe propuneri. 

După aceia 

Adunarea generală alege, în unanimitate, 
bri în Comitet, pentru complectarea locurilor 
pe următorii membri ai Societălii : dr. 
Tucra, dr. Iuliu Coste şi dr. Ioain Telegu ( .  

ca  mem• 
vacante, 

Patrichic 

Urmează după aceia ultimul punct din ordinea de zi : pro• 
puneri şi �nterpelări . 

D·l ing. Adr:an Suciu referindu-se la obiectiunile asupra re
centei restaurtiri a bisericii din Lipova, mcn ( ionatc în darea de 
scamă de mai sus, restaurare criticabilii atât din punct de vedere 
istoric•arhitectonic cât şi pictural, spune că Societatea trebuia să 
se fi sesizat din t:mp şi să fi atras dela început atentiunea foru• 
rilor în drept ca să se impicdice greşelile ce se fac cu renovă
rile întreprins;.:. 

D-l preşed !nte Miloia arată că restaurarea bisericii s'a 
întreprins sub supravegherea Comisiunci Monumentelor istorice. 
D-l preşedinte spune mai departe că restaurarea biscricei 
din Upova s'a început de d.I profesor Victor Vlad şi de d-sa, 
însă curând după aceia lucrarea le•a fost luată şi predată altora, 
cari n'au mai ţinut seamă de ceiace trebuia avut [n vedere, anume 
că se află în faţa unui monument istoric a cărui restaurare cerea 
multă grije şi multă luare aminte, iar nu alte consideraţiuni cari 
au dus la actuala formă a monumetului. 

In legătură cu restaurarea bisericH. din Ltpova vorbesc apoi 
d-nii dr. Marta, dr. Atanase Popovici, dr. Coste şi alfii . 

D.l ing iner Suciu cere ca Societatea să se îngrijească, şi să 
inventarieze toate monumentele istorice din cuprinsul Bana• 
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tului, luând măsurile necesare acolo unde este de lipsă a se face 
tcstaurări. 

Răspunde d·I preşedinte Miloia, care arată că Societatea, de 
acord cu Directiunea Muzeului Bănăţean, a început deja mai 
demult inventarierea monumentelor istorice şi strângerea da
telor în legătură. cu trecutul Banatului, însă lucrarea este ane• 
voioasă şi din lipsă de mi.j loace nu se poate face dintr'od•ată, ci 
pe măsura posibilităţilor. 

Adunarea generală îndrumă Comitetul să stăru• 
iască şi mai departe continuând inventarierea tuturor 
monumentelor istorice de pc teritoriul BanatuJui şi de 
comun acord cu Comisiunea monumentelor istorice din 
Banat să ia măsuri pentru restaurarea acelora cari sunt 
a se renova. 

După care, ordinea de zi fand terminată d·I preşedinte de
clară şedinţa închisă. 

d. c. m. c. 
Preşedinte : Secretar : 

(ss) dr. Ioachim Miloia (ss) George Postelnicu 

1 38 

membri verificatori : 

(ss) dr. Iuliu Coste 

(ss) ing. A drian Suciu 


